

探討混合鍵結葡聚糖之結構特性與應用

吳采勳(5140)

2025/10/22

大綱

- 一、前言
- 二、分子特性對混合鍵結葡聚糖凝膠之影響
- 三、混合鍵結葡聚糖分子特性在材料中的應用
- 四、結論

摘要

混合鍵結葡聚糖(Mixed-linkage glucans, MLGs)是由 $\beta(1,3)$ 與 $\beta(1,4)$ 鍵結組成的水溶性多醣，廣泛存在於穀類植物細胞壁中，具有獨特的凝膠行為與自組裝特性，因此本文目的為探討 MLGs 分子結構對凝膠形成的影響與其應用於奈米纖維複合材料之潛力。結果顯示，燕麥來源的 MLGs 具有較低的聚合度(degree of polymerization, DP) 3 和 4 的比值(1.8–1.9)，於 37 °C 即可形成穩定凝膠，其儲存模數 G' 明顯高於損失模數 G'' ，呈現彈性凝膠特性；相較之下，大麥來源 MLGs 的 DP3:DP4 比值較高(2.4–2.8)，需加熱至 50 °C 以上才能形成明顯網絡結構，這可能和 DP3:DP4 比值較低的 MLGs 含有較多連續 $\beta(1,4)$ 鍵結片段有關，此結構易排列形成氫鍵網絡，使其凝膠溫度低且結構緊密，相較 $\beta(1,3)$ 鍵結比例高則破壞規則性，延緩凝膠形成。進一步透過 VvEG16 酵素水解後，分子量由 1.46×10^6 g/mol 降至約 1.1×10^5 g/mol，鏈長縮短並生成纖維狀與球狀顆粒，誘導分子間自組裝形成典型凝膠網絡。最後將其應用於纖維素奈米纖維(cellulose nanofibrils, CNFs)複合材料，原始大麥 β -葡聚糖(MLGB)其 DP3:DP4 為 2.9，能均勻包覆纖維表面，降低乾燥造成的角質化現象。乾燥後再分散樣品透光率由 20%提升至 35%，斷裂應變增加至 29.3%，拉伸強度達 92 MPa，顯示具良好韌性與結構穩定性。綜合上述文獻可得知，MLGs 的分子特性與酵素處理條件對凝膠形成與材料機械性能均具關鍵影響，為設計具可調性之多醣奈米複合材料提供新方向。

Structural characteristics and application of mixed-linkage glucans

Tsai-Hsun Wu (5140)

10/22/2025

Outline

1. Introduction
2. Effect of molecular characteristics on gelation of mixed-linkage glucans
3. Applications of mixed-linkage glucan molecular characteristics in materials
4. Conclusion

Abstract

Mixed-linkage glucans (MLGs), composed of $\beta(1,3)$ and $\beta(1,4)$ linkages, are water-soluble polysaccharides abundant in cereal cell walls with unique gelation and self-assembly. This study explores the effect of MLG molecular structure on gelation and potential in nanofiber composites. Oat-derived MLGs with a lower ratio of degree of polymerization 3 to 4 (DP3:DP4) (1.8–1.9) form stable gels at 37 °C, with storage modulus (G') exceeding loss modulus (G''), indicating elastic gels. Barley-derived MLGs with higher DP3:DP4 ratio (2.4–2.8) require heating above 50 °C to form a network. Lower DP3:DP4 ratios have more consecutive $\beta(1,4)$ linkages, promoting hydrogen bonding and dense gels at lower temperatures; higher $\beta(1,3)$ disrupt regularity, delaying gelation. VvEG16 enzymatic hydrolysis reduces molecular weight from 1.46×10^6 to $\sim 1.1 \times 10^5$ g/mol, producing shorter chains and fibrils/spherical particles that induce self-assembly into gel networks. Finally, it was applied to cellulose nanofibers (CNFs) composites. The native barley β -glucan (MLGB), with a DP3:DP4 ratio of 2.9, could uniformly coat the fiber surface and reduce hornification caused by drying. After drying and redispersion, light transmittance increases from 20% to 35%, fracture strain rises to 29.3%, and tensile strength reaches 92 MPa, showing good toughness and stability. Taken together, the above studies indicate that MLG molecular traits and enzymatic treatment crucially affect gelation and mechanics, offering new routes for tunable polysaccharide nanocomposites.

參考文獻

- Arola, S., Kou, Z., Rooijakkers, B. J., Velagapudi, R., Sammalkorpi, M., & Linder, M. B. (2022). On the mechanism for the highly sensitive response of cellulose nanofiber hydrogels to the presence of ionic solutes. *Cellulose*, 29(11), 6109-6121.
- Caseiro, C., Dias, J. N. R., de Andrade Fontes, C. M. G., & Bule, P. (2022). From cancer therapy to winemaking: The molecular structure and applications of β -glucans and β -1,3-glucanases. *International Journal of Molecular Sciences*, 23(6), 3156.
- Chang, S.-C., Saldivar, R. K., Liang, P.-H., & Hsieh, Y. S. Y. (2021). Structures, biosynthesis, and physiological functions of (1,3;1,4)- β -D-glucans. *Cells*, 10(3), 510.
- Laitinen, M., Mäkelä-Salmi, N., & Maina, N. H. (2023). Gelation of cereal β -glucan after partial dissolution at physiological temperature: Effect of molecular structure. *Food Hydrocolloids*, 141, 108722.**
- McGregor, N. G., Penttilä, P., Pitkänen, L., Mohammadi, P., Vuorte, M., Igarashi, K., & Arola, S. (2025). Self-assembly of mixed-linkage glucan hydrogels formed following EG16 digestion. *Carbohydrate Polymers*, 347, 122703.**
- Nemoto, J., Saito, T., & Isogai, A. (2015). Simple freeze-drying procedure for producing nanocellulose aerogel-containing, high-performance air filters. *ACS Appl Mater Interfaces* 7: 19809–19815.
- Singla, A., Gupta, O. P., Sagwal, V., Kumar, A., Patwa, N., Mohan, N., Ankush, D., Kumar, D., Vir, O., Singh, J., Kumar, L., Lal, C., & Singh, G. (2024). Beta-glucan as a soluble dietary fiber source: Origins, biosynthesis, extraction, purification, structural characteristics, bioavailability, biofunctional attributes, industrial utilization, and global trade. *Nutrients*, 16(6), 900.
- Zha, L., Wang, S., Berglund, L. A., & Zhou, Q. (2023). Mixed-linkage (1,3;1,4)- β -d-glucans as rehydration media for improved redispersion of dried cellulose nanofibrils. *Carbohydrate Polymers*, 300, 120276.**